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Levensbericht door J.Th.M. de Hosson

Op woensdag 19 april 2017 overleed op 77-jarige leeftijd in zijn geliefde 
woonplaats Bilthoven professor Sijbrand (Sieb) Radelaar, Officier in de Orde 
van Oranje Nassau en sinds 1987 lid van de Koninklijke Nederlandse Akade-
mie van Wetenschappen (KNAW). Hij was een actief lid van talrijke interne 
KNAW-commissies en gedurende vele jaren was hij de alom gerespecteerde 
voorzitter van de sectie Natuur- en Sterrenkunde. Met het overlijden van Sieb 
Radelaar verliest onze Akademie nationaal maar ook mondiaal een markante 
persoonlijkheid met significante bijdragen aan wetenschap, industrie en 
maatschappij. Dit levensbericht kan niet anders dan een summiere terugblik 
zijn, vanuit een academische en persoonlijke invalshoek, op zijn zeer rijk 
gevulde leven. 

Het begin 
Kort voor het uitbreken van de Tweede Wereldoorlog werd Sieb geboren op 
15 augustus 1939 in Den Haag. Een jaar later werd zijn broer Jan geboren. 
Oorspronkelijk afkomstig uit Friesland, was het geslacht Radelaar er een van 
handwerklieden, boeren en middenstanders. De ouders van Sieb dreven in 
Den Haag een winkel in lederwaren, waar zijn moeder de klanten hielp en 
zijn vader het leer bewerkte. Sieb was daar trots op en voorzag later ook het 
leder van mijn eigen boekentas regelmatig van deskundig commentaar. 

Na de lagere school doorliep hij de HBS bij de paters van het St. Janscollege 
in Den Haag. Zoals wij vanuit de KNAW hem later hebben leren kennen, 
was Sieb al van jongs af aan een ijverige leerling met een opmerkelijk brede 
interesse, die met name uitblonk in de exacte vakken. Buiten schooltijd hield 
hij zich vooral bezig met voetbal, waarvan hij naar eigen zeggen, het niet 
moest hebben van zijn fijnbesnaarde techniek maar meer van hard werken 
en zijn alles verwoestende schot op het doel. Ook veel later in zijn Groningse 
tijd heeft hij menig tennisracket van tegenspelers van ons Laboratorium 
voor Technische Natuurkunde, inclusief dat van zichzelf, vermorzeld en 
verbrijzeld met zijn kanonschoten tijdens het wekelijkse potje tennis. In zijn 
schooltijd bleek ook zijn talent voor tekenen. Hij maakte graag schetsen van 



88 levensberichten en herdenkingen 2017

vliegtuigen, schepen en snelle auto’s van het zelfverzonnen merk Reagle; een 
tekenkunst die hij ook tijdens onze stroperige vakgroepbestuursvergade-
ringen in de jaren zeventig in Groningen nog vlijtig beoefende om de tijd te 
doden. 

Studietijd
Na zijn eindexamen HBS-B in 1956 begon hij op zijn zeventiende bij Philips 
in Eindhoven. Aangespoord door de stimulerende werkomgeving in Eind-
hoven en zijn interesse in de technische natuurwetenschappen, vatte hij het 
plan op om technische natuurkunde te gaan studeren aan de toenmalige 
Technische Hogeschool Delft. Opmerkelijk was toen al zijn ondernemer-
schap: Sieb financierde namelijk zijn studie zelf door als student-assistent en 
leraar bij te verdienen. Maar hij wilde ook wat van de wereld zien en schnab-
belde er nog aardig wat bij als reisleider, waarbij hij toeristen per trein 
naar Oostenrijk en Italië begeleidde. Sieb vond het leuk zich te verdiepen in 
andere culturen en vreemde talen. Hij leerde zelfs een beetje Russisch om de 
klassieke werken van onder meer А. П. Чехов en Л. Н. Толстой in hun eigen 
taal te kunnen lezen. In zijn studententijd leerde hij zijn latere vrouw Mia 
kennen in Den Haag. Ze werd zijn beste ‘levensmaatje’ en ze zouden bijna 
zestig jaar onafscheidelijk zijn. Ze trouwden kort na zijn afstuderen in 1963 
en kregen in de jaren dat hij promoveerde aan de TH-Delft twee zonen, Rob 
en Mark, en daarna een dochter, Annemieke. Mia en Sieb deelden een liefde 
voor de natuur en ze maakten graag lange wandelingen in de bossen en dui-
nen rond Den Haag.

Metaalkunde en materiaalkunde
Na zijn afstuderen in de technische natuurkunde (oktober 1963) vervolgde 
hij zijn wetenschappelijk pad als promovendus en promoveerde hij op 27 
september 1967 in Delft bij professor M.J. Druyvesteyn op het onderwerp 
‘Kinetics of short-range order in some noble metal alloys’. Inmiddels had hij 
al per 1 oktober 1966 een baan als wetenschappelijk medewerker geaccep-
teerd aan de Rijksuniversiteit Groningen (voor fl. 1.437,- bruto per maand) 
bij de toen jonge afdeling Technische Natuurkunde onder leiding van de eer-
ste hoogleraar-directeur professor Jan C. Francken. De situatie in Groningen 
stond toen geheel en al in het teken van de opbouwfase. Bij de afdeling Tech-
nische Natuurkunde kon je kiezen tussen het laboratorium van professor J.C. 
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Francken met als focuspunt ‘de elektronenbuis’ á la Dorgelo in Eindhoven of 
het metaalkundelaboratorium van professor André Wegener Sleeswijk. Gelet 
op zijn ervaring en interesse was de keuze van Sieb voor de fysische metaal-
kunde heel begrijpelijk. 

In de beginperiode in Groningen volgde voor Sieb en zijn gezin een interes-
sant uitstapje naar McMaster University, Department of Metallurgy and 
Materials Science, Hamilton, Ontario, Canada. Daar bepaalden in de late 
jaren zestig personen als Jack Kirkaldy en David Embury de trends in het 
onderzoek aan diffusie en faseovergangen. Sieb concentreerde zich, samen 
met zijn – toen net aan de University of Toronto (Canada) gepromoveerde 
– medewerker Paul Bronsveld, in het jonge laboratorium in Groningen met 
nog weinig meetapparatuur op elektrische weerstandsmetingen als functie 
van temperatuur en druk. Die combinatie van hoge druk en hoge tempera-
tuur bleek toch lastiger te combineren dan voorzien en de leverancier van de 
hoge-drukapparatuur uit Belfast maande Sieb voor elf uur ’s avonds binnen 
te zijn in verband met mogelijke ex- en implosies. 

Op 1 juli 1970 volgde zijn benoeming bij Koninklijk Besluit door H.M. Juliana 
tot hoogleraar 2/A, toenmalig lectoraat in de materiaalkunde-technische 
natuurkunde. Sieb was een bindende kracht in de Groningse vakgroep: zo 
organiseerde hij bijeenkomsten, waarin ieder op zijn beurt een hoofdstuk uit 
een van de gefrequenteerde boeken behandelde, zodat de vaak niet geringe 
wiskundige puzzels door ons gezamenlijk konden worden gekraakt. Ook 
werd hij de allereerste directeur/voorzitter van het Groningen Materials Sci-
ence Centre (opgericht in april 1970), MSC, de uiterst succesvolle voorloper 
van de latere, eveneens zeer succesvol gebleken, NWO-toponderzoekschool 
Zernike Institute for Advanced Materials (ZiAM, opgericht 16 januari 2007). 

Toch is Sieb niet lang in Groningen gebleven. Hij vertrok al vrij snel, per 
1 oktober 1975, naar de Universiteit Utrecht, als hoogleraar technische 
natuurkunde, Koninklijk Besluit Nr. 70 van 13 augustus 1975 en aldus beslo-
ten door H.M. Juliana vanuit haar vakantieadres Porto Ercole! De opdracht 
van de Academiae Rheno-Traiectinae was simpel en eenduidig: we zoeken 
gewoon een goede ‘energieprof’. Na de oliecrisis met de eerste autoloze 
zondag in 1973 en opkomende interesses in spectraal-selectieve materialen, 
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discussies over zonenergie versus kernenergie, en energieopslag was een 
‘energieprofessor’ een slimme en strategische keuze. Sieb bracht vanuit Gro-
ningen voornamelijk het onderwerp van de amorfe materialen voor energie-
opslag in vliegwielen naar Utrecht. 

Na zijn aanstelling aan de Universiteit Utrecht speelde hij ook met veel ple-
zier voor Sinterklaas: in letterlijke zin wel te verstaan. Met inventieve surpri-
ses en gedichten werden collegae op de door hem bekende plagerige wijze de 
les gelezen. Ik vermoed overigens dat behalve de amorfe materialen vanuit 
de Rijksuniversiteit Groningen, dit Sinterklaasgebeuren ook een Groningse 
high-impact bijdrage aan de Universiteit van Utrecht is geweest. Immers, 
ieder laboratorium binnen de Groningse natuurkunde (sub-)faculteit had al 
veel eerder zijn eigen Sinterklaas, met ons inmiddels overleden KNAW-lid 
Hendrik de Waard als onze Groningse super-Sint en tevens opperbaas van 
nog eens vier sub-Sinten. 

Ofschoon Sieb in mijn richting zich nooit in detail heeft uitgelaten, bleek 
de afdeling Natuurkunde van de Academia Rheno-Traiectina niet de juiste 
omgeving om zijn ingenieurshart sneller te laten kloppen. Binnen vier jaar 
accepteerde hij per 1 augustus 1979 dan ook het aanbod van de Technische 
Hogeschool-Delft als hoogleraar in de ‘fysische chemie der materialen’ maar 
hij bleef tot 1 september 1981 nog wel verbonden aan de Universiteit Utrecht 
als buitengewoon hoogleraar in de technische natuurkunde. 

Anders dan in zijn voorgaande banen, waar Sieb min of meer zelf een groep 
en onderzoek moest gaan opzetten, trof hij in Delft een goed draaiende 
onderzoeksgroep aan met een wereldwijde reputatie, voortbouwend op de 
wereldfaam van ons inmiddels overleden KNAW-lid, Wilhelm Gerard (Wil-
lie) Burgers. Sieb was echter veel meer gefascineerd door ‘nieuwe dingen’ en 
bracht vanuit Utrecht modern onderzoek aan amorfe materialen mee. Voor 
de toenmalige tussenafdeling Metaalkunde in Delft met haar focus op de 
klassieke metaalkunde toch wel een hele stap. Zijn introductie van het con-
cept ‘samenwerking tussen hoogleraren’ bleek ook een noviteit van formaat. 
Zijn intensieve interacties met professor Arie van den Beukel met als doel om 
beider expertise optimaal in te zetten en om de materiaalkunde op dit gebied 
verder te brengen in plaats van de leerstoelbelangen te dienen, was voor veel 
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stafleden een even verrassend als verfrissend nieuw idee. Deze samenwer-
king leverde Sieb ook nog zijn best geciteerde artikel op (A. van den Beukel, 
S. Radelaar, ‘On the kinetics of structural relaxation in metallic glasses’, Acta 
Metallurgica 31, 419-427, 1983). 

Medio jaren tachtig vertrok Sieb al weer, vanuit de tussenafdeling Metaal-
kunde naar de afdeling Technische Natuurkunde van de TUDelft, een stap die 
niet overal werd begrepen. ‘Wat moet een metaalkundige nou met halfgelei-
ders?’ Maar de toenmalige tussenafdeling Metaalkunde had voor hem onvol-
doende uitdaging. Hij wilde graag dingen veranderen. Een wetenschappelijk 
schip op koers houden en laten opstomen hoorde daar niet echt bij. 

Submicrontechnologie
Eind 1982 besloot Delft een volwaardige elektronenbundel-patroongene-
rator te plaatsen om daarmee het onderzoek aan submicron-structuren 
te stimuleren. Het oorspronkelijke idee hiervoor kwam uit de hoek van 
de deeltjesoptica. In die tijd bestonden slechts enkele apparaten met een 
resolutie van 20 nm, bijna uitsluitend ten dienste van industriële research 
voor de micro-elektronica. Nadat het apparaat was geïnstalleerd bleek al 
snel de noodzaak om diepgaande vakkennis in huis te halen op het gebied 
van lithografie, dunne lagen, oppervlakken en etstechnieken. Als leider van 
een nieuwe groep werd Sieb vanuit de tussenafdeling Metaalkunde aan-
getrokken, die, met de hem kenmerkende eigen stijl, direct voortvarend te 
werk ging. Hij vormde een groep van fysici, technologen en technici die van 
het Centrum voor Submicrontechnologie (CST) binnen korte tijd een klein 
volwaardig expertisecentrum maakte. De structurele basis voor fundamen-
teel onderzoek werd vergroot door de stichting van een nieuw klein FOM-
instituut, met Sieb als directeur.

Bij de micro-elektronica vonden toentertijd belangrijke landelijke ontwikke-
lingen plaats. Een heus ‘strijdplan’ met ‘zwaartepunten’ werd opgesteld. Het 
is niet anders: wetenschappers slaan bij de presentatie van nieuwe plannen 
vaak oorlogszuchtige taal uit en we praten graag over ‘strijdplannen’ met 
‘speerpunten’ en zelfs in de – voor natuurkundigen – verdachte plurale vorm 
van ‘meerdere zwaartepunten’. Het plan voorzag in belangrijke investeringen 
aan de drie technische universiteiten. In Delft was het centrum Delft Institute 
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of Microelectronics (DIME) van de faculteit Elektrotechniek de relevante 
partner. Toen het CST ook een beroep op deze gelden deed, werd door het 
Ministerie gestipuleerd dat de activiteiten van DIME en CST gebundeld moes-
ten worden binnen een nieuw instituut DIMES. Dit gebeurde dan ook, wel-
iswaar niet bij uitbundige acclamatie van de directbetrokkenen zoals Sieb, 
maar een goed bruikbare werkrelatie werd toch gevonden. Een nieuwe clean 
room kwam tot stand, waarbinnen de voortzetting van het CST, nu DIMES-S 
genoemd, over een eigen gedeelte beschikte. Het submicron-onderzoek (later 
nanotechnologie genoemd) met Sieb als belangrijkste startmotor kwam, 
vooral dankzij onze KNAW-leden Hans Mooij en zijn opvolger Leo Kouwenho-
ven, in Delft tot grote bloei, dat tot op de dag van vandaag wetenschappelijk 
aanzien op wereldniveau geniet.

De persoonlijke belangstelling van Sieb bij het onderzoek was gericht 
op relatief grootschalige projecten voor onderzoek aan dunne lagen. Hij 
gebruikte zijn uitgebreide netwerk om de nodige steun te krijgen en rond 
1995 was Sieb de drijvende kracht bij het initiëren van een groot systeem 
van geïntegreerde fabricage op de schaal van nanometers. Het plan beschreef 
vele met elkaar verbonden ultra-high vacuüm (UHV) roestvrijstalen ketels, 
zodat alle bewerkingen zoals epitaxiale depositie en cryogene metingen aan 
een nanodevice konden worden verricht zonder dat het object de UHV-
condities hoefde te verlaten. In die tijd was dat futuristisch en werd dan ook 
NEXT genoemd. Een goed begin met de opbouw werd gemaakt, maar het 
NEXT-project is nooit helemaal van de grond gekomen, mede doordat Sieb 
weer vertrok.

Als vicevoorzitter van het JESSI-programma (Joint European Sub-Micron 
Silicon Programme, een Europees initiatief met een budget van 500 miljoen € 
uit München) smeedde hij toen ook al vele banden tussen universiteiten en 
de Europese halfgeleiderindustrie. Op zijn rol in het JESSI-programma is hij 
altijd, en terecht, bijzonder trots gebleven. Met hoge frequentie en bijbeho-
rende amplitudes memoreerde hij in zijn latere periode – af en toe behoorlijk 
vermoeiend voor mij en velen met mij – veelvuldig: ‘Wij bij JESSI deden, … 
’ en ‘ja, ja, ... wij bij JESSI …  ’ of varianten daarop. Maar, gelukkig kon hij de 
humor wel waarderen als wij repliceerden met: ‘Wij bij de universiteit doen 
dit, … ‘ en ‘nee, nee, ... wij bij de universiteit doen dat niet … ’. 
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Na de turbulente DIMES-S periode waarin hij vele interacties opbouwde met 
ASM-I/ASM-L verliet Sieb Delft om van 1996 tot medio 1998 bij ASM-I te 
werken in de functie van ‘Director Strategic Development’ en als lid van de 
‘Front-end Management Board’. In het bijzonder heeft hij tijdens die periode 
een significante bijdrage geleverd aan de Polygonmachine, die bij vrijwel alle 
topfabrikanten van halfgeleiderchips werd geïnstalleerd. 

Bestuurder
Naast wetenschap en technologie hield Sieb ook wel van een potje besturen, 
waar de meesten van ons hard voor weglopen. Hij was vele jaren voorzitter 
van de sectie Natuur-en Sterrenkunde van onze Akademie en ik heb hem 
meegemaakt als lid van vele ad-hoc commissies binnen de KNAW. In 1986-
1987 was hij voorzitter van de Nederlandse Natuurkundige Vereniging en 
‘lid van verdienste’, maar de ‘heilige graal’ in Siebs netwerk was toch wel 
de Stichting voor Fundamenteel Onderzoek der Materie (FOM, tegenwoor-
dig onderdeel van het NWO-domein Exacte en Natuurwetenschappen). Als 
bestuurder was hoogwaardig natuurkundig onderzoek niet alleen in zijn 
eigen groep, en niet alleen in Delft maar in heel Nederland zijn focuspunt. Hij 
was lid en voorzitter van de Commissie voor de Werkgemeenschap Metalen 
‘FOM-TNO’, lid van de Werkgemeenschapscommissie Technische Halfgelei-
derfysica en -Elektronica, en directeur van het CST-FOM, een van de voorlo-
pers van het huidige QuTech in Delft. In de jaren negentig was hij korte tijd, 
van 1995-1996, zelf voorzitter van de Raad van Bestuur van FOM en initiator 
van de omvorming van FOM tot een programmaorganisatie. 

Sieb Radelaar vond mijns inziens pas echt zijn persoonlijke draai toen hij 
in 1998 algemeen directeur werd van het Netherlands Institute for Metals 
Research (NIMR). Ook die overstap vanuit ASM-I/ASM-L naar metalen deed 
wederom de wenkbrauwen, inclusief die van mijzelf, behoorlijk fronsen: ‘Wat 
moet een halfgeleider-technoloog van ASM-I in de metaalproductietechno-
logie van de Koninklijke Hoogovens/Corus?’ Het antwoord bleek eigenlijk 
vrij eenvoudig: het was iets nieuws met academia/industrie en dat is dus 
echt iets voor Sieb. Het betrof een uniek samenwerkingsverband in een, deze 
keer fortuinlijke, driehoeksverhouding, tussen universiteiten (Delft-Sybrand 
van der Zwaag, Eindhoven-Frank Baaijens, Twente-Han Huetink, Groningen-
Jeff Th.M. De Hosson), het bedrijfsleven en de Nederlandse overheid. Dit 
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instituut avant la lettre werd met de stimulerende en essentiële steun van de 
Koninklijke Hoogovens/Corus notarieel opgericht op 15 juli 1997 en heeft 
als een succesvol voorbeeld gediend voor de latere technologische topinsti-
tuten elders in Europa. Het mag met recht een prestatie van Wim Hoenselaar, 
indertijd Director Corporate Technology van Hoogovens Group, worden 
genoemd om Sieb te vangen als algemeen directeur van NIMR. Hoenselaar en 
Aad van der Velden, lid van de Raad van Bestuur van Corus, hebben hem en 
het NIMR in de beginjaren voluit gesteund. Het werken op het grensvlak uni-
versiteit/industrie was Sieb op het lijf geschreven. Met zijn ervaring straalde 
hij autoriteit uit naar de industrie en hij kende, niet onbelangrijk, de hele 
universitaire trukendoos (en zoals we allen weten zit die ook al aardig vol). 

Zijn bestuurlijke inzet was gericht op het verbeteren van kwaliteit in de 
breedste zin, kwaliteit van de wetenschap, van technische toepassingen en 
van samenwerkingen. Sieb had een passie voor het verbinden van indus-
triële toepassingen en academische wetenschap. Let wel: verbindingen in 
beide richtingen, want hij zag de samenwerking volgens mij expliciet als 
een vectorveld en niet als een scalaire grootheid. Deze opdracht heeft een 
zeer belangrijk deel van zijn leven gekenmerkt. Vooral op het grensvlak van 
materiaalwetenschap en (metaal)industrie heeft hij enorme invloed gehad 
op vele generaties onderzoekers en belangrijke bijdragen geleverd als eerste 
algemeen directeur. Als bestuurder was hij soms wel streng, verontwaardigd 
of zelfs erg boos. Sieb stak zijn mening niet onder stoelen of banken en kon 
gefundeerd kritisch zijn over het onderzoeksbeleid en de aanpak door de 
verschillende instanties, universiteiten en overheden. Hij toonde zich een 
geïnteresseerde en notoire bemoeial met alles wat binnen zijn instituut 
gebeurde: soms als een ‘bezige bij’ maar met een sterk sociaal gevoel en 
van een zeldzaam intrinsieke oprechtheid, die wij allen in hem zeer hebben 
gewaardeerd. 

Sieb Radelaar was recht-door-zee en werkte nooit achter je rug om, een 
prachtig concept waar menig universitaire en facultaire bestuurder in den 
lande tegenwoordig nog een voorbeeld aan kan nemen. Als er iets was, kwam 
hij dat persoonlijk met je bespreken (en niet even via een of ander e-mailtje). 
Ook in de Program Council van het NIMR, waar alle onderzoeksvoorstellen 
werden geëvalueerd, konden heftige discussies ontstaan over strategie en de 
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kwaliteit van de projectvoorstellen. Hij ontwikkelde daarbij ook zijn eigen 
vocabulaire. ‘Dit is echt niet te filmen’ was zijn eigen taalkundige ontboeze-
ming als hem iets niet paste. Zakelijk kon je van mening verschillen of het 
niet met hem eens zijn, het werd nooit persoonlijk en later konden we er 
wel grappen over maken. Hij was er altijd heel duidelijk en expliciet in welke 
meningen hem aanspraken en welke niet, maar in zijn professionele kritiek 
bewaarde hij wel heel veel respect voor de persoon en daar kunnen velen 
van ons nog wel een mooi puntje aan zuigen. Alle (bestuurlijke) problemen 
moesten volgens hem eerst in detail, met een glas wijn en goed diner, tegen 
het licht gehouden worden en ook daarvan hebben we met hem genoten.

Zijn streven naar kwaliteit kwam ook naar voren in de selectie van de restau-
rants waar de werkdiners gehouden werden. Alleen hoogwaardige restaurants, 
met een dito wijncollectie, kwamen in aanmerking en als ze geen passende 
grote sigaren van uitmuntende kwaliteit konden leveren aan het einde van de 
bijeenkomst, bleef het bezoek meestal tot een eenmalig gebeurtenis beperkt. 

Onderwijzer, leraar en hoogleraar-directeur
Sieb was een geboren onderwijzer die er eer en genoegen in had om ken-
nis door te geven aan de volgende generatie. Ook op het thuisfront bleek 
hij daarin zeer actief en verklaarde hij voor Rob, Mark en Annemieke, en 
wellicht ook voor Mia, graag natuurwetenschappelijke verschijnselen aan de 
hand van zelf gefabriceerde proefopstellingen. Sieb was een goede experi-
mentator en de meeste proeven lukten wel zo’n beetje. 

Het leeftijdsverschil met de studenten in zijn tijd in Groningen was zo klein 
(de gemiddelde studieduur natuurkunde en technische natuurkunde Gro-
ningen was namelijk 9.7 jaar, na de VU, de recordhouder in Nederland!) dat 
hij vaak aan het eind van de werkweek een colbert met das droeg om tijdens 
de vrijdagmiddagborrel niet per ongeluk voor een student te worden aange-
zien. Op de borrels, plus gehaktbal, die we vrijdags met onze kerngroep van 
studenten en promovendi in Café Paddepoel organiseerden, deed Sieb ook 
vrolijk mee en na een aantal biertjes kon hij op zijn karakteristieke wijze ons 
onderwijzen, c.q. ongedwongen opscheppen over zijn ervaringen en tevens 
kon hij zo – net voordat het weekend begon – zijn frustraties delen over zijn 
universitaire collegae. Met en zonder gehaktbal: we hingen aan zijn lippen. 
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Wie de inhoud van zijn boekenkast bij hem thuis in Bilthoven heeft gekend, 
concludeert een opmerkelijk brede interesse zoals in zijn jeugdjaren al was 
aangekondigd. Niet alleen de standaard werken in ‘condensed matter phy-
sics’, van metalen tot halfgeleiders en supergeleiders, maar ook wiskundige 
werken en werkjes over ‘statistics of extremes’ en ‘stochastic phenomena’ 
behoorden tot zijn aandachtsgebied. Maar hij had nog een andere passie. 
Zijn belangstelling voor de natuur bleef continu aanwezig en uitte zich in de 
fascinatie voor ornithologie. 

Sieb was, zachtjes gezegd, bepaald geen ochtendmens, maar voor een dagje 
vogels kijken kwam hij graag voor dag en dauw uit de veren. Met een aantal 
van zijn Groningse studenten en collegae trok hij er vaak al vroeg op uit om 
vogels te spotten in de Drentse bossen of op de Wadden. Zoals alles deed 
hij ook dat heel serieus en goed: hij was een nauwkeurig en vooral ook snel 
waarnemer en bij vogels komt dat goed van pas. Samen met Dick Verel en 
Bert Mulder nam hij onder meer deel aan de inventarisatie van de vogels van 
Groningen als lid van het SOVON Vogelonderzoek Nederland.

Zijn sporen in de lokale natuur zijn tot op de dag van vandaag nog steeds 
aanwijsbaar: hij organiseerde, samen met Dick Verel, een heuse boomplant-
dag om een weitje van de ondergang te redden, dat ten prooi dreigde te val-
len aan de nivelleerdrift van de plantsoenendienst van de Groningse univer-
siteit. Het ‘Verel-Radelaar’ bos(je) staat er na veertig jaar nog steeds aan de 
zuidkant van het TFL (Technisch-Fysische Laboratoria), gebouw X- 51.13- 
Nijenborgh 18 op de Zernike Campus in Groningen. De liefde voor de natuur 
en de buitenlucht verhield zich overigens slecht met wat we zullen noemen 
‘de eerste wet van Sieb’: waar hij kwam, kwam regen. Zelfs op plekken waar 
sinds mensenheugenis geen druppel was gevallen, was een verblijf met hem 
bijna een goede garantie voor slecht weer. 

Als ‘leraar’ hield hij er ook van mij persoonlijk van intellectuele puzzeltjes 
en hersenbrekertjes te voorzien, beetje in de trant van ‘Exercitationes’ (zie 
Daniel Bernoulli, Groningen). De onderwerpen die hij mij opgaf hadden altijd 
wel wat met de natuur te maken. ‘Kunnen vogels ook achteruit vliegen? Wat 
denk jij en zo ja, hoe dan?’ Ik ben geen bioloog en vond slechts een exem-
plaar, de kolibrie, maar kwam wel met twee wiskundige oplossingen, die Sieb 
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imponeerden (althans dat denk ik). Andere ‘Exercitationes’ die we tijdens 
conferenties in Chicago uitwerkten waren de wiskundige beschrijving van 
fasetransformaties in de plotselinge omkeerrichtingen van een school vissen 
en een zwerm vogels, afhankelijk van de grootte en vorm in 2D en 3D. We 
hielden beiden van faseovergangen met collectieve interacties en correlaties, 
die ik vervolgens met de catastrofeleer van René Thoms' Stabilité structu-
relle et morphogénèse op zak met fysische parameters wiskundig probeerde 
te beschrijven. We hebben elkaar plechtig beloofd dat op te schrijven en de 
draft is al klaar! 

Over het onderwerp van correlaties kwamen we tijdens de beginjaren van 
het NIMR na een intensief en nachtelijk werkdiner gezamenlijk tot de conclu-
sie dat de tijdstippen van naar-bed-gaan en weer-opstaan niets met elkaar te 
maken hebben en niet-gecorreleerde quantum toestanden moesten zijn. Over 
quantum mechanische ‘verstrengelingen’ spraken we toen nog maar niet. 

Als onze ‘hoogleraar-directeur’ was Sieb altijd zeer gemotiveerd om de lessen 
die hij in zijn ruime, diverse en succesvolle loopbaan geleerd had, over te dra-
gen aan jongere collegae en dat deed hij dan ook graag tijdens de afsluitende 
vrijdagmiddaggesprekjes op zijn NIMR-kantoor in Delft onder het genot van 
een glas wijn (en voor Sieb een sigaar). Zijn Collegae Proximi bij de afde-
ling Materiaalkunde te Delft zoals de hoogleraren Sybrand van der Zwaag, 
Laurens Katgerman en Rob Boom konden daar hun voordeel mee doen, zo 
dacht Sieb, bijvoorbeeld met het onderwerp van de zogenaamde oorlogskas. 
‘Een goed gevulde oorlogskas’, zo doceerde hij, ‘stelt je in staat snel, zo nodig 
ter plekke en zonder last van ruggenspraak te opereren en plotseling voorbij 
komende opportuniteiten optimaal te benutten’. 

Sieb deelde zijn medehoogleraren op in twee kampen. Om in natuurkun-
determen te spreken koos Sieb het binaire stelsel als uitgangspunt en zijn 
wereldbeeld over zijn collegae beperkte zich tot 1 of 0, die van spin-up en 
spin-down, dat wil zeggen ‘de losers zonder oorlogskas’ en ‘de beroeps 
met een goed gevulde oorlogskas’. Snel kunnen beslissen was een duidelijk 
kenmerk van Sieb, maar het maakte hem nooit een opportunist. Zijn schijn-
bare ad-hoc beslissingen werden altijd genomen vanuit een goed door-
dachte lange-termijnvisie. Zijn eigen oorlogskas was altijd goed gevuld en 
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zijn uitmuntende beheer ervan heeft alle organisaties waar hij leiding aan 
gegeven heeft geweldige impulsen opgeleverd, die zonder zijn bestuurlijk 
vakmanschap nooit zo’n positieve uitwerking zouden hebben gehad. 

Pensionering en ziekte
Op 29 april 2004 nam Sieb afscheid als algemeen directeur van het toen-
malige NIMR en werd hij zeer tot zijn eigen voldoening en zichtbaar genot 
Koninklijk onderscheiden en benoemd tot Officier in de Orde van Oranje-
Nassau. Wij allen vanuit Nederland-materialenland hebben hem dat zeer 
gegund! Hiermee werd voor Sieb de NIMR-cirkel gesloten die ooit begon met 
zijn promotieonderzoek veertig jaar eerder in hetzelfde gebouw van de tus-
senafdeling Metaalkunde in Delft.

Kort voor zijn pensionering werd bij Sieb de diagnose van de ziekte van 
Kahler gesteld, een zeer kwaadaardige en pijnlijke vorm van beenmergkan-
ker. Met de voor hem kenmerkende doorzettingskracht en leergierigheid 
onderwierp hij zich aan alle medische behandelingen. Zijn artsen hield hij 
steeds scherp met allerlei wetenschappelijke vragen en goed onderbouwde 
observaties. Als een overtuigd empirist geloofde hij sterk in de waarde van 
evidence-based medicine en het is met voldoening dat hij met zijn deelname 
aan een aantal klinische studies naar het effect van experimentele Kahler-
medicijnen, zowel de medische wetenschap als zijn eigen gezondheid verder 
heeft kunnen helpen. Zeker na een succesvolle stamceltransplantatie kon 
hij nog een aantal jaren in redelijk goede gezondheid een actieve bijdrage 
leveren aan diverse werkgroepen en was hij nog een aantal jaren voorzit-
ter van de raad van commissarissen van een beursgenoteerde onderneming 
(Nedschroef).

Zijn toegenomen vrije tijd mocht hij graag doorbrengen met reizen naar 
onder meer Frankrijk en Duitsland, waarbij een dagje wandelen meestal 
werd afgesloten met een goed glas wijn en een mooi diner. De laatste jaren 
was hij echter zeer slecht ter been en kon hij niet meer deelnemen aan de 
geliefde golfmiddagen met zijn vrienden van de golfclub De Haar in Haarzui-
len. Hoewel zijn bewegingsruimte zich bijna uitsluitend nog beperkte tot het 
huis in Bilthoven, waar hij liefdevol door zijn vrouw Mia werd verzorgd, bleef 
zijn brein de hele wereld om zich heen verkennen en overdenken. Vanuit zijn 
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leunstoel sloeg hij de vogeltjes, inclusief kolibrie, in de tuin gade en bleef hij 
zich verdiepen in wetenschappelijke literatuur. Op het nachtkastje naast zijn 
sterfbed lag, naast het dagelijkse cryptogram van de NRC, de Philosophiae 
Naturalis Principia Mathematica van Isaac Newton.

Tot besluit
Sieb Radelaar zal binnen de KNAW blijven voortleven in zijn technisch-
wetenschappelijke nalatenschap, die eigenlijk verder gaat dan wat op de 
voordeur staat van ons Trippenhuis: ‘Zuiver om de Wetenschap’. Zijn nalaten-
schap is een levensstijl en een roeping, niet slechts een beroep. 

Onze Akademie en de materiaalkundegemeenschap in het bijzonder, verliest 
met zijn overlijden nationaal en mondiaal een gedreven aimabele technisch-
fysicus en een markante persoonlijkheid. Zijn dynamiek gekoppeld aan een 
authentieke interesse in zijn vakgebied en medemens maakten hem tot een 
uitzonderlijke persoonlijkheid. We gedenken hem in dankbaarheid, met veel 
respect en met bewondering. 

Met dank aan de bijdragen, gesprekken, en input van Rob Radelaar, Sybrand 
van der Zwaag, Laurens Katgerman, Hans Mooij, Paul Bronsveld, Annelies 
Zwanenburg, Dick Verel, Rob Boom en Hendrik van Vuren.


